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František Halas:  Co všechno musí dělat jaro

Vytáhnout trávu z hlíny
 a na zeleno natřít.

Načernit pěkně stíny
a všechno živé sbratřit.

Všem hadům svléci kůži,
načesat řádně louky,

spočítat lístky růží
a pruty leštit, brouky.

Nachystat noty ptáčkům,
obléci nahé stromy,

vysmát se poškoláčkům,
pozlatit střechy, domy.
Rozmíchat v lese barvy

a kdeco zrána zrosit
probudit v zemi larvy
a teplo do děr nosit.

Včeličkám květy sladit
a děcka nutit vstávat

a kožich kočkám hladit
a peckám jádra dávat.

Několik informací úvodem   
Milí spoluobčané, 
Je tu opět jaro a s ním i letošní první vydání 
Sazovických novin.
Krásné jarní dny nás lákají k procházkám pří-
rodou, při kterých čerpáme novou energii 
a  ta navozuje naši dobrou náladu. Ale také 
při nich objevujeme místa, která nepřispívají 
k  hezkému vzhledu okolní krajiny. Odpadky 
v  trávě kolem cest si matka příroda určitě 
nezaslouží. Proč tak někdo „uklízí“,  to si ne-
umím vysvětlit. Také majitelům pejsků asi 
nezáleží na čistotě chodníků a veřejných ze-
lených ploch.  Není jim líto malých dětí, ma-
minek s kočárky ani ostatních občanů, kteří 
po těchto chodnících chodí do obchodu, na 
autobusové zastávky či jen tak se projít.   Za-
mysleme se nad tímto problémem  a zkusme 
svým ohleduplným chováním zlepšit vzhled 
naší obce a jejího okolí. Po celé vesnici jsou 

umístěny odpadové koše, do kterých může-
te házet papírky, obaly od pamlsků, ale také 
sáčky s  posbíranými exkrementy po svých 
čtyřnohých miláčcích.
Vraťme se však na začátek letošního roku. 
První akcí, kterou naše obec zajišťovala ve 
spolupráci s Charitou  Zlín, byla v sobotu 3. 
ledna 2019 „Tříkrálová sbírka“. Tři skupinky 
koledníčků vybraly v  naší obci při této cha-
ritativní akci 30 591,- Kč. Výtěžek sbírky je ur-
čen pro potřebné a sociálně slabé spoluob-
čany a osoby v tísni. Velké poděkování patří  
všem koledníkům i vedoucím skupinek. 
V průběhu měsíce ledna a února jsme připra-
vovali tři projekty k podání žádosti o dotaci. 
Na Ministerstvo pro místní rozvoj byly podá-
ny do programu Podpory obnovy a  rozvoje 
venkova dvě žádosti – na projekt „Oprava 
střechy víceúčelové budovy Obecního úřadu 

v Sazovicích" a na projekt „Vybudování veřej-
ného hřiště v obci Sazovice“.  Na Ministerstvo 
životního prostředí byla podána žádost o do-
taci na projekt „Sběrný dvůr tříděného odpa-
du Sazovice", který spadá do  Operačního 
programu životního prostředí.
Byly provedeny opravy místních komunika-
cí vedoucích k Buňovu a k průmyslové zóně 
směrem na Tečovice. Jsou zpracovávány pro-
jektové dokumentace pro stavební řízení na  
celkovou rekonstrukci těchto dvou místních 
komunikací. K realizaci je připraven též pro-
jekt „Parkoviště u kostela“. Firmou MPD GEO 
byl zpracován nový pasport místních komu-
nikací a dopravního značení. V měsíci květnu 
by měly být osazeny nové dopravní značky 
zákazu vjezdu vozidel nad 3,5 tuny směrem 
k Buňovu . 



22

Bylo zahájeno stavební řízení pro stavbu 
„Silnice III/43829: Sazovice“, která obnáší cel-
kovou rekonstrukci průtahu obcí. Na tomto 
projektu spolupracujeme společně s  Ředi-
telstvím silnic Zlínského kraje. Snad se tato 
akce podaří zrealizovat ve druhém pololetí 
roku 2019. Čeká nás příprava Smluv o  věc-
ném břemeni s majiteli pozemků,  přes které 
vede kanalizace obce. Zpracovává se pasport 
původní kanalizace obce. Projekt budování 

dvou záchytných poldrů, svodného příkopu 
a  obslužné komunikace by měl být dokon-
čen v jarních měsících dosazením zeleně.
Pozemkový úřad zpracovává ve spolupráci 
s obcí Machová a Sazovice projekt na vybu-
dování zpevněné účelové komunikace mezi 
oběma obcemi (polní cesta „Klínkovice“). Do 
konce měsíce května bude před obecním 
úřadem instalováno nové posezení pro ná-
vštěvníky pohostinství. 

Plánů je hodně, ale až na konci roku může-
me zhodnotit, které se podařilo zrealizovat. 
Teď tu však máme teprve krásné jaro, které 
provoní vzduch a snad i naše srdce. S jarem 
přicházejí  také první svátky - Velikonoce. 
Prožijte je všichni ve zdraví, štěstí a pohodě.

Edita Hrbáčková, starostka 
Václav Miklík, místostarosta

Tříkrálové sbírky v České republice
Pořadatelem Tříkrálové sbírky je Charita Česká 
republika se sídlem v Praze, a to dle osvědčení 
oznámení Magistrátem hlavního města Prahy 
ze dne 15. 10. 2012 č. j. S-MHMP/1327710/2012 

a 1340351/2012 a v souladu s aktuálně platný-
mi právními předpisy (zejm. z. č. 117/2001 po 
novele č. 120/2012 Sb. O veřejných sbírkách). 
Dle místních zvyklostí v  době připomínky Tří 

králů (6. ledna) chodí do domácností, institucí 
a po ulicích v celé České republice skupinky tří 
králů  s koledou a vybírají do kasiček příspěvky 
od občanů.

Výtěžek a využití sbírky v jednotlivých letech
Všechny sbírkou získané finance jsou odeslá-
ny na celorepublikový bankovní účet a  ná-
sledně jsou podle jasných pravidel přeroz-
dělovány, a to dle rozhodnutí rady ředitelů 
Charity ČR a České biskupské konference
• 65 % Charita Zlín, resp. farní charity (v olo-

moucké arcidiecézi z  rozhodnutí ředitelů 
v roce 2003 organizátoři, tedy i Charita Zlín, 
ponechávají 7 % v tzv. krizovém a nouzovém 
fondu na pomoc charitám a  potřebným při 
nepředvídaných situacích v arcidiecézi (např. 
živelné katastrofy atp.).

• 15% projekty diecéze, v našem případě olo-
moucká arcidiecéze
• 10% dlouhodobé humanitární mise Cha-
rity ČR v zahraničí
• 5% celostátní projekty Charity ČR 
• 5% zákonem povolené režie

A jak dopadla Tříkrálová sbírka 2019
Vykoledováno /345 skupinek, 4 města a 44 obcí/: 2.248.171,-Kč (bez výnosu DMS a poukázek) 
Přiděleno na projekty Charity Zlín: 1.303.939,10 Kč (bez výnosu DMS a poukázek)

• v olomoucké arcidiecézi je to 29.828.910 Kč (otevřeno 5.660 pokladniček; bez výnosu DMS a přímých darů)
• ve Zlínském kraji bylo vykoledováno 14.968.296 Kč (před závěr.kontrolou, bez výnosu DMS a přímých darů)
• v okrese Zlín byly vykoledovány 4.418.055 Kč (zpracováno z dostupných informací 24.01.2019, pdf )
• na Zlínsku kasičky, pečetěné Charitou Zlín, ukrývaly 2.248.171 Kč, děkujeme! (345 pokladniček; bez DMS...)

Rozdělení výtěžku 

Předběžné záměry a využití výnosu
600.000 Kč projekt Přímá pomoc osobám v ne-
příznivé životní situaci, primárně na Zlínsku
Účelem projektu je poskytnutí materiální po-
moci k překlenutí obtížné životní situace lidem, 
kteří nejsou schopni z vlastních zdrojů tuto si-
tuaci odvrátit. Je poskytována až po vyčerpání 
ostatních dostupných možností pomoci. 
Příklady z praxe: postiženým dětem mohou 
být zakoupeny pomůcky, které jim usnadní 
např. pohyb; samotným maminkám s dětmi 

pak oděvy a  školní pomůcky pro děti; chu-
dým rodinám může být uhrazena např. prač-
ka či lednička, potraviny; těm, které zasáhla 
přírodní katastrofa zase poskytnuta pomoc 
v obnově obydlí - např. zakoupením vysou-
šečů, zajištěním opravy či vybavenosti oby-
dlí; starým a  nemocným podpora nákupu 
např. léků, kompenzačních a rehabilitačních 
pomůcek, zdravotních postelí a matrací.
150.000,00 Kč projekt Nemocnice Milosrd-

ných bratří Vizovice (spolufinanc. 2.etapa kli-
matizace v lůžkové části)
115.000 Kč projekt Invalidní vozíky, chodítka 
a další pomůcky umožní nemocným setrvat              
v domácím prostředí
50.000 Kč projekt Důstojné podmínky pro 
ubytované rodiče s  dětmi (drobné dovyba-
vení deseti bytových jednotek a společných 
prostor v azylovém domě)

A komu patří největší poděkování ?
Naše poděkování patří pracovníkům ma-
gistrátních, městských a  obecních úřadů 
v jednotlivých obcích, duchovním správcům 
všech farností, místním asistentům Tříkrálo-

vé sbírky, kteří na sebe vzali odpovědnost za 
hladký průběh sbírky ve své obci,  již zmiňo-
vaným vedoucím skupinek koledníků a  sa-
motným koledníkům a  v  neposlední řadě 

také všem dobrým lidem, kteří tříkrálovým 
koledníkům přispěli a podpořili tak charitu 
v její snaze pomáhat potřebným.

Ing. Pavla Romaňáková, 
projektová manažerka , Charita Zlín
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Tříkrálová sbírka v Sazovicích
V naší obci se Tříkrálová sbírka konala v so-
botu 5.ledna, kdy se na obchůzku zasněže-
nou dědinou vydaly hned tři skupinky koled-
níků vedené dospělými průvodci. 
1.skupina : Jakub Gerža, Samuel Skopalík 
a Matěj Kolář, vedoucí p.Josef  Gerža 
2.skupina : Radim Potočný, Jaroslav Doležel 

a Vojtěch Štrom, vedoucí p. Vlastimil Potočný 
3.skupina : Pavel Šesták, Martin Šesták a Ja-
kub Kučera, vedoucí p. Pavel Šesták
Celkový výnos sbírky v  Sazovicích činil  
30. 591 Kč.
Obětavým koledníčkům se dostalo podě-
kování nejen od obcí, kde sbírky probíhaly, 

ale odměnila se jim také Charita Zlín. Děti 
si mohly zabruslit na zimním stadionu a zú-
častnit se kulturního programu, který pro ně 
byl připraven na Malé scéně ve Zlíně. Zde 
byla předána i  ocenění za nejlepší snímky 
doprovodné ankety FOŤTE.

Co je nového u hasičů
Zima opět skončila a my se pomalu začíná-
me věnovat přípravám na nejbližší jarní akce. 
Ta největší a  organizačně asi nejnáročnější 
nás čeká 30. dubna, kdy letos opět pořádá-
me Velký slet čarodějnic. V  krátkosti se ale 
pojďme připomenout, co už bylo a proběhlo.
15. prosince 2018 se na nově zrekonstru-
ované návsi konal vánoční jarmark. Akce 
začínala ve 14 hodin a končila až večer. Vše 
organizovala obec, naši členové jen pomohli 
s přípravou a následným úklidem prostoru.
28. prosince 2018 proběhl v Machové vánoč-
ní turnaj v kuželkách. Nejdříve si, jako vždy, 
zahrály děti a přibližně od 16 hodin začali zá-
pasit dospělí. Spíš než o to, kdo vyhraje, šlo 
o příjemnou atmosféru a pohodu při poseze-
ní s přáteli na sklonku loňského roku. Turnaj 
skončil okolo 20. hodiny návratem zpět do 
Sazovic. Zúčastnilo se ho přibližně 30 lidí.
30. prosince 2018 pořádalo místní uskupení 
HaŠLeRGy sváteční výšlap na rozhlednu na 
Hostišovou. Náš sbor požádali o  drobnou 
výpomoc a  my jsme jim pochopitelně vyšli 

vstříc. Účastníci vycházky šli po vyznačené 
trase a cestou plnili zajímavé hádanky a  ré-
busy, z  nichž pak v  cíli museli sestavit vý-
slednou tajenku. Vše bylo hezky vymyšlené 

a rozdělené na otázky pro dospělé a pro děti. 
Nakonec došlo i na opékání špekáčků, něco 
se vypilo, a  protože nás v  závěru potrápilo 
deštivé počasí,  zpět do Sazovic se většina 

Tři králové

Vodění medvěda
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účastníků vrátila hasičským vozem. Hrstka 
odolných však absolvovala i  zpáteční cestu 
hezky po svých.
12. ledna 2019 proběhla první akce letošního 
roku a tou byl hasičský ples. Začal tradičně ve 
20 hodin a  končil až někdy po druhé hodi-
ně ranní.Účast byla hojná, pobavit se přišlo 
zhruba 130 lidí. Nechyběla bohatá tombola 
ani kulturní program v  podobě tanečního 
vystoupení aerobic clubu UTB Zlín a kapela 
Zdounečanka se opět postarala o  skvělou 
hudební produkci k tanci i poslechu. Děkuje-
me všem návštěvníkům i sponzorům. Ples se 
opravdu vydařil.
8. února 2019 proběhlo v hasičské klubovně 
školení naší zásahové JSDH Sazovice.Nejdří-
ve  byly rozdány nové pracovní stejnokroje 
PS2, které se podařilo zakoupit přes dotace 
z  kraje. Poté následovalo promítání zajíma-
vých videí, k nimž byl samozřejmě připojen 
i patřičný komentář. Toto školení připravil ve-
litel a hasič z naší JSDH.
2. března 2019 se v naší obci konal ostatkový 
zvyk -Vodění medvěda. Masopustní průvod 
vyšel na obchůzku dědinou krátce po 9. ho-
dině a končil až po hodině 16. I tento rok se 
sešla spousta masek a do průvodu nakonec 
vyrazilo na 41 lidí! To je opět víc než loni a my 
pořadatelé všem zúčastněným moc děkuje-
me. Akce tedy proběhla zdárně a bez větších 
zádrhelů, až na drobný incident s  jedním 
problémovým občanem. Vše se ale nakonec 

vyřešilo a  uklidnilo a  celý průvod i  s  repro-
dukovanou hudbou dorazil až k  obecnímu 
úřadu. Poté čekalo na všechny jeho členy po-
hoštění a zasloužený odpočinek v domečku 
na výletišti Zahrázovo.
A  co nás v  brzké době čeká? Mezi největší 
akce bude patřit už zmíněný Velký let čaro-
dějnic, který proběhne 30. dubna na výleti-
šti Zahrázovo. Loni tuto mega akci navštívilo 
více než 1000 lidí, tak uvidíme, jak to dopad-
ne letos! V dubnu pak proběhne i  jarní sběr 
železa, jehož termín bude ještě upřesněn.

Další plánovaná velká akce nás čeká až v létě 
30. června, kdy u nás proběhne hasičská sou-
těž všech věkových kategorií. 17. srpna si pak 
zasoutěží hasiči v kategorii nad 35 let věku. 
To už ale hodně předbíhám.
Teď si hlavně pojďme užít příjemné jarní 
dny a věřím, že žádná nečekaná událost nás 
v nejbližší době nepřekvapí. To bych vám pak 
o ní musel v příštím čísle opět něco napsat.

Tomáš Omyla
jednatel SDH Sazovice

VD (velitel družstva) JSDH Sazovice

Karneval
Vážení a milí čtenáři,
pokud jste v neděli 17. 2. 2019 navštívili sál 
našeho obecního úřadu, jistě mi dáte za 
pravdu, že zde bylo pěkně veselo. Konal se 
totiž tradiční karneval, který pro děti a  jejich 
rodiče každoročně pořádá naše obec ve spo-
lupráci s  místními maminkami a  za vydatné 
pomoci dětí a paní učitelek z místní základní 
školy. O hudební složku se postaral pan Petr 
Hlavica a zábava mohla začít. Tento ročník byl 
skutečně výjimečný, neboť dorazilo přes 65 
dětí, a tak se sál zaplnil do posledního místa.  
Letošní karneval se nesl v  kouzelnickém 
duchu. Na děti čekalo plno zábavy – čaro-

dějný fotokoutek, výtvarné tvoření, zvířátka 
z  balónků aj. Po úvodní promenádě všech 
přítomných masek se o  rozproudění tance 
postaraly lektorky aerobicu z DDM Sluníčko 
v Tlumačově. Následovaly soutěže a  za spl-
nění jejich úkolů děti dostaly sladkou odmě-
nu. Vrcholem odpoledne bylo vystoupení 
Mgr. Pavla Broži, který děti zábavnou formou 
zasvětil do tajů fyziky. Pokusy s tekutým du-
síkem byly ohromující. Všechny děti (a nejen 
ony) se chtěly napít čarovného kouřícího ná-
poje a  ochutnat zmrzlý Marhmallow. Hitem 
se staly samopráskací balónky.
Pro vyhládlé děti byl připraven párek v rohlí-

ku a limonáda, na stole na ně čekalo pozdra-
vení z firmy Vest – tyčinky a keksíky. Sluší se 

Pojďme všichni dokola



55

Sazovické koštování potřetí
V sobotu 30. dubna se v sále obecního úřa-
du  konal už třetí ročník  koštu slivovice, je-
hož pořadatelem byla Obec Sazovice.A  že 
hodnotící měli co koštovat! Sešlo se totiž 30 
vzorků tohoto lahodného a  léčivého moku 
od místních i přespolních soutěžících. Vybrat 
v takovém množství to nejlepší bylo opravdu 
náročné i pro zdatné znalce. Po několikaho-
dinovém ochutnávání a  hodnocení všech 
parametrů nápoje bylo stanoveno následu-
jící pořadí:
1.místo - p. Jaroslav Velísek
2.místo - p. Václav Brázdil
3.místo - p. Dušan Novotný
Současně s  koštem slivovice probíhala také 
soutěž o  nejchutnější masovou roládu. Šest 
druhů této dobroty připravily sazovické 
hospodyňky  a  výběr surovin byl skutečně 
různorodý. Sešly se tu výrobky z  kuřecího, 
hovězího i  telecího masa a  náplně v  nich 
byly jedna lepší než druhá. Nakonec dopadlo 
hodnocení následovně:
1. místo - p. Božena Miklíková
2.místo -  p. Jaroslava Polomíková
3.místo -  p. Marie Brychtová
Na vítěze v  obou kategoriích třetího sazo-
vického koštu čekaly tentokrát nejen pěkné 
věcné odměny, ale také poukázky na menu 
v restauraci Na Koupališti v ceně podle umís-
tění –1. a 2. místo - 1 000 Kč, 3. místo – 500 

Kč, které do soutěže věnovala firma MRB Sa-
zovice, spol. s r.o.  Všem vítězům patří blaho-
přání a všem ostatním poděkování za účast 
a zájem . Na pohodě a dobré náladě celého 
odpoledne měla velký podíl cimbálová mu-
zika Luňák s primáškou  Barborou Doleželo-

vou, která zahrála a  zazpívala písně z  Hané, 
Valašska i  Moravského Slovácka a  navodila 
tak atmosféru pěkné sousedské besedy.

poděkovat všem firmám a  lidem, kteří tuto 
akci podpořili. Patří mezi ně pan Vladimír Mi-
kel, manželé Dudovi, firmy Dudr s.r.o., Barum, 
Siko, HSP Food, místní prodejna Sazovjanka, 
Seznam.cz, a již výše zmíněná firma Vest. Vý-

zdobu sálu měly v režii děti z místní základní 
školy a  jistě souhlasíte, že odvedly skvělou 
práci.
Naše oblíbená „židličkovaná“ už jen podtrhla 
skvělou atmosféru celého odpoledne.A víte, 

jak se losuje tombola na našem karnevale? 
Nijak, dárky dětem předává samotný klo-
bouk kouzelníka. Že to není možné? Tuto 
neděli bylo.

Vaše Gučabab

Soutěžíme Kouzelník pan Broža

Ceny čekají na vítěze Ochutnávka rolád

CM Luňák umí potěšit Porota to měla náročné
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Zapojení  naší školy do Projektu MAP  II
Do projektu Místní akční plán (MAP)  rozvoje 
vzdělávání v Operačním regionálním progra-
mu Zlín II, který je podporován z Evropských 
strukturálních a investičních fondů prostřed-
nictvím Operačního programu Výzkum, vý-
voj a  vzdělávání, se zapojuje také Základní 
a  Mateřská škola v  Sazovicích a  Obec Sazo-
vice jako její zřizovatel. Spolupracují v  něm 
mateřské a  základní školy ve Zlíně i  v  okol-
ních obcích, také základní umělecké školy 
a střediska volného času. Cílem je vytvořit ve 
Zlíně a okolí kvalitní vzdělávací systém, kte-
rý poskytne rovné příležitosti všem dětem, 
zlepší atmosféru ve školách, podpoří lídry 
z  řad učitelů a  školy v  získávání finančních 
prostředků. Školy se zaměří na čtenářskou 
a  matematickou gramotnost, polytechnické 
i jazykové vzdělávání a na rozvoj potenciálu 

každého žáka.
V lednu proběhlo diskusní fórum Rovné pří-
ležitosti ve vzdělávání. Byla na něm otevřena 
témata, která řeší odborníci ve školství také 
v  našem kraji : problematika zdravotního 
a sociálního znevýhodnění, inkluze, předčas-
né odchody ze vzdělávání i rozvoj nadaných 
a talentovaných dětí.
V  únoru se uskutečnil v  kulturním institutu 
Alternativa Miniveletrh vzdělávacích pomů-
cek a volnočasových aktivit. Pedagogičtí pra-
covníci ze základních a mateřských škol, stu-
denti i široká veřejnost zde našli na jednom 
místě pestrou nabídku moderních didak-
tických pomůcek a  volnočasových aktivit. 
Miniveletrh doplnila i přednáška p.Jaromíra-
Kříže,výrobcelegendární stavebnice Merkur, 
nazvaná Polytechnické vzdělávání ve škol-

ství. Akci navštívilo kolem 250 návštěvníků, 
především zástupců MŠ a ZŠ ze Zlína a okolí, 
pedagogických pracovníků a  také zájemců 
z řad veřejnosti.
V  březnu zahajují činnost pracovní skupiny, 
ve kterých se budou scházet odborníci z ob-
lasti školství, sociální práce, financí a  také 
rodiče. Budou se dále zabývat rovnými pří-
ležitostmi ve vzdělávání, možnostmi inkluze, 
maximálního rozvoje potenciálu každého 
žáka a financováním škol.
V dubnu čeká děti z mateřských škol vystou-
pení na přehlídce Zlínský škrpálek v krásných 
prostorách Kulturního centra ve Zlíně.
Projekt je naplánován do listopadu 2021 
a  o  jeho dalších aktivitách budeme čtenáře 
Sazovických novin průběžně informovat. 

Svatava Kučíková

A co je snoezelen?
Principem metody snoezelen je vytvořit prostřednictvím zrakových, sluchových, čichových a hmatových podnětů bezpečné stimulující prostředí, 
které plní funkci relaxační, poznávací a interakční. Pozitivní účinky této metody na kvalitu životadětí i dospělých byly prokázány také v mnoha vý-
zkumech. Více na: www.3lobit.cz

Snoezelen ve škole
Z  finančních prostředků OP VVV Šablony 
I – Inkluze a gramotnost v ZŠ a MŠ Sazovice 
zakoupila škola v minulém roce základní tech-
nické vybavení pro vytvoření snoezelenové-
ho prostředí v naší mateřské škole. V prosinci 

a lednu proběhly v menší ze tříd drobné úpra-
vy ve vybavení prostoru (pořízení vhodného 
měkkého koberce, vertikální žaluzie a nástěn-
ného zrcadla). V únoru se uskutečnila úprava 
elektroinstalace potřebná pro zapojení někte-

rých senzorických pomůcek. 
V  rámci dalšího vzdělávání pedagogických 
pracovníků se zúčastnily vyučující ZŠ i  MŠ 
dvou seminářů zaměřených na práci s dětmi 
v multisenzorickém prostředí.

Věříme, že tato novámetoda a aktivita bude 
přínosná a prospěšná pro všechny děti i žáky 
naší školy. Na ukázku práce s dětmi v multi-
senzorickém prostředí se můžete přijít podí-
vat v rámci Dne otevřených dveří 10. května 
2019. Těšíme se na setkání s vámi.

Mgr .Věra Velísková, ředitelka školy
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Duben – červen ve škole
11. 4.  Zápis žáků do 1. ročníku ZŠ
25. 4.   Třídní schůzky v ZŠ
10. 5.   Den otevřených dveří v MŠ i ZŠ
9. a 10. 5.  Zápis dětí k předškolnímu vzdělávání
12. 5.  Svátek matek – vystoupení dětí MŠ a žáků ZŠ
24. 5.  Přírodovědná soutěž – 5. ročník
30. 5.  3. Planeta Poznání pro předškoláky, schůzka s rodiči   

   budoucích školáků
 5. 6.  Schůzka s rodiči dětí v MŠ

Pozn. Ve spolupráci se zřizovatelem školy - Obcí Sazovice probíhá v současnosti pří-
prava projektové dokumentace týkající se vybudování nové přírodní zahrady u školy. 

Dění v našem svatováclavském spolku
V závěru uplynulého roku stejně jako v prv-
ních měsících toho letošního se v  našem 
Spolku uskutečnila řada akcí. Společně s Klu-
bem seniorek jsme otevřeli jeden z  prodej-
ních stánků na adventním jarmarku v Sazovi-
cích, kde jsme nabízeli typické vánoční zboží 
– perníčky s obrázkem betlému, sušené ovo-
ce, ořechy, pečený čaj, sladkosti, voňavé le-
vandulové pytlíčky apod. V  předvánočním 
období, 7.prosince,  přivítal kostel sv. Václava 
vzácné návštěvníky, zástupce obcí a ducho-
venstva, kteří do Sazovic přijeli na setkání 
organizátorů projektu Otevřené brány a  na 
hodnocení průběhu jeho loňského ročníku. 
Mezi zájemci, kteří si v rámci setkání prohléd-
li náš kostel a poslechli výklad o této stavbě, 
byl olomoucký arcibiskup Jan Graubner, me-
tropolita moravský, hejtman Zlínského kraje 
p.Jiří Čunek, p. Miroslav Kašný, krajský radní 
pro kulturu, paní Romana Habartová, vedou-
cí odboru kultury a  památkové péče a  další 
hosté. Věřící z  naší obce určitě také potěšilo, 
že o svátku sv. Štěpána (26.12.) byla ranní mše 
svatá sloužena v našem kostele sv. Václava.
31.prosince odpoledne se u nás už podruhé 

konalo silvestrovské zvonkohraní. Místní ob-
čané i návštěvníci z okolí se tentokrát nejdří-
ve setkali v kostele sv.Václava, kde si vyslechli 
krátký koncert  chrámového sboru z Myslo-
čovic. Pořad se skládal z vánočních písní a ko-
led, které ve farním kostele zazněly při půl-
noční mši svaté. Poté se venku rozeznělo 15 
zvonků zvonohry, na něž pan Antonín Žůrek 
zahrál víc jak desítku nejznámějších koled 
a lidé shromáždění kolem se k němu připojili 
svým zpěvem. Na prostranství před kostelem 
nechybělo pro přítomné ani malé občerstvení 
– horký čaj (pro dospělé i s rumem) doplněný 
vánočními pamlsky. Lidé se vzájemně zdravili, 
blahopřáli si k novému roku a všeobecně mezi 
nimi panovala družná a srdečná nálada.
V neděli 10.února uspořádal v našem koste-
le už podruhé své vystoupení vynikající pě-
vecký sbor OLIO z  Olomouce pod vedením 
sbormistryně Jany Synkové. Koncert  pod 
názvem Laudate Dominum byl tentokrát 
zaměřen především na díla novějších sklada-
telů duchovní hudby – F.Poulenca, B. Britte-
na, P.J. Olejníka a dalších. Velmi působivý byl 
například staroslověnský chorál Sergeje Ra-

chmaninova Bogorodice Djevo nebo prostá 
skladba Anděle Boží od Jiřího Pavlici.
27.února sloužil mši svatou v  sazovickém 
kostele P. PavelHověz z farnosti v Brně – Les-
né. Není u nás nováčkem, mši sv. zde sloužil 
už podruhé. Také při ní zase proběhla finanč-
ní sbírka na podporu stavby kostela v  br-
něnské části Lesná, kde je P. Hověz farářem 
a zároveň jedním z organizátorů této stavby. 
Po skončení bohoslužby se její účastníci se-
tkali s tímto knězem na besedě v prostorách 
suterénu,  kde se dozvěděli nejnovější infor-
mace o průběhu stavby kostela Blahoslavené 
Restituty, jehož projekt pochází, stejně jako 
projekt našeho svatostánku, z  ateliéru arch. 
M.J.Štěpána. 
Do přicházejících velikonočních dnů přeje-
me našim občanům dostatek zdraví a sil, ale 
především pokoj, víru a naději, že nás všemi 
dny našeho žití provází dobrý pastýř, které-
mu patříme a který nás neopustí.

Mgr. Věra Nejezová

KDU –ČSL slaví 100 let od svého vzniku
V  lednu letošního roku oslavila Křesťansko 
demokratická unie -Československá strana 
lidová 100 let od svého založení. Čs. strana 
lidová byla ustavena v lednu r. 1919 slouče-
ním vícero katolických stran, které na Mora-
vě sjednotil msgre Jan Šrámek, v  Čechách 
byl vůdčí osobností msgre Bohumil Stašek. 
Strana patří mezi nejstarší české politické 
subjekty a  až do r.1992 nesla kratší název - 
Československá strana lidová. Její existence 

byla v  minulosti dvakrát přerušena. Poprvé 
v  letech 1938 – 1945, kdy v  době německé 
okupace vůbec neexistovala, podruhé v  le-
tech1948 – 1989, kdy ve formě tzv. „obroze-
né“ strany lidové byla začleněna do Národní 
fronty. V této době měla vnucené prokomu-
nistické vedení a  poslance, kteří podporo-
vali komunistickou politiku, a  naproti tomu 
antikomunistickou členskou základnu. Ta 
opakovaně využívala stranický aparát k pod-

poře akcí směřovaných proti komunistické 
vládě (připomeňme aspoň Národní poutě 
na Velehradě). Po listopadu 1989 se volební 
preference strany dlouhodobě pohybovaly 
mezi 6-9%, v  r. 2010 se dokonce do Posla-
necké sněmovny nedostala a vrátila se sem 
teprve po předčasných volbách v  r.2013. 
V  posledních letech prochází strana gene-
rační proměnou a  své zastoupení posiluje 
především v Senátu. V komunální politice je 
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parlamentní stranou, která získává největší 
počet mandátů.
Členská základna KDU – ČSL je z  větší části 
soustředěna na střední a jižní Moravě, obec-
ně je její pozice silnější na venkově. Strana 
stojí ve středu politické scény a  její vnitřní 
názorová pluralita jí dává široké možnosti ko-
aliční spolupráce. To se projevuje v její téměř 
nepřetržité účasti ve vládě i  ve schopnosti 
prosadit vlastní program.
Politika strany vychází z  křesťanských hod-
not (pravdomluvnosti, nedotknutelnosti 
soukromého majetku, pomoci potřebným). 
Podporuje tradiční rodinu, kvalitní školství, 
venkov, drobné podnikání, uspokojivé ži-
votní podmínky a  péči o  životní prostředí. 

Jednou z  jejích priorit je také integrace do 
Evropské unie.
V současné době pracují při straně dvě mlá-
dežnické organizace – Mladí křesťanští de-
mokraté a Mladí lidovci. Na postu předsedy 
strany se po r. 1989 vystřídali : Josef Barton-
čík, Josef Lux, Jan Kasal, Cyril Svoboda, Miro-
slav Kalousek, Jiří Čunek. Od r.2010 stál v čele 
strany Pavel Bělobrádek, kterého po letošním 
březnovém sjezdu vystřídal Marek Výborný.
Oficiální oslava 100. výročí založení ČSL pro-
běhla 31.března v prostorách výstaviště BVV 
v  Brně s  následujícím programem:  Po slav-
nostním zahájení promluvil nejdříve dosa-
vadní předseda strany Jiří Bělobrádek a  po 
něm vystoupil nový předseda KDU-ČSL Ma-

rek Výborný. Poté proběhlo udělení čestné-
ho členství a s historií ČSL seznámil přítomné 
Jiří Mihola. Dopolední část uzavřelo vystou-
pení hudební skupiny Svítání. Po přestávce 
na oběd následoval ještě hudební pořad 
známého souboru Hradišťan.
Doprovodný program oslavy tvořila výstava 
o historii KDU – ČSL a výstava věnovaná 110 
letům činnosti tělocvičné jednoty Orel. Zají-
mavý program byl připraven i pro děti. Před 
zahájením oslavy na výstavišti byla v bazilice 
Nanebevzetí Panny Marie na Mendlově ná-
městí sloužena ke 100.výročí strany  hlavní 
mše svatá.
Podle internetu zpracovala 

Věra Nejezová

V naší knihovně to žije
Tak vás zase všechny zdravím. Nový rok 2019 
je v plném proudu, už tu máme jaro, na kte-
ré jsme se všichni moc těšili. Pomalu končí 
čas každodenního vytápění našich příbytků, 
protože o teplo se začíná starat sluníčko. Už 
nás to všechny táhne ven, do přírody, na za-
hrady, a  tak pomalu odkládáme rozečtené 
knihy a jdeme se věnovat raději nějaké ven-
kovní práci, procházkám, nebo provozuje-
me oblíbené sportovní aktivity na čerstvém 
vzduchu. Ale ten, kdo má rád knihy, tak si 
vždycky najde chvilku, aby si přečetl nějakou 
zajímavost, detektivku, románek, nebo dě-
tem pohádku.
Jako vždycky, i  teď vás všechny zvu do naší 
knihovny, protože už v  lednu letošního roku 
jsem přivezla tři plné banánové krabice knih 
z výměnného souboru - asi 130 titulů. V dub-
nu proběhne ještě jedna výměna knih a bylo 
by škoda toho nevyužít a  knihy si nepůjčit. 
Také jsem už nějaké knihy, dle vašeho přání, 
v  březnu nakoupila. Ale nové knihy budou 
k dispozici až koncem měsíce dubna, protože 
se musí obalit, zaevidovat a označit čárovým 
kódem. Tuto službu nám poskytuje Městská 
knihovna Otrokovice. Za to patří všem pra-
covnicím tohoto zařízení veliké poděkování.
Od počátku tohoto roku vám také nabízím 
novou službu. Pokud budete nutně potře-
bovat nějakou knihu, kterou u nás nemá-
me, pokusím se vám ji sehnat v  Městské 
knihovně Otrokovice. V  březnu jsem tak 
pro vás přivezla už 17 titulů. Podrobnosti 
vám sdělím při vaší návštěvě knihovny.
Co se týká dění v  naší  knihovně, vrátím 
se ještě do prosince minulého roku, kdy se 
knihovna zapojila do akce Deníku - Celé 
Česko zpívá koledy s  Deníkem. Knihovna 
byla plná malých i velkých zpěváků, dokon-
ce je doprovázela flétna a harmonika.  V této 
úspěšné akci budeme pokračovat  a zúčast-
níme se jí i v letošním roce.
Také na vánočních dílničkách měla knihov-
na svůj stůl, kde si mohl každý vyrobit andě-

líčka z  korálků, vymalovat vánoční obrázek  
nebo vyrobit papírový řetěz na vánoční stro-
meček.
V prosinci knihovnu navštívili žáci ZŠ Sazovi-
ce. Chvíli jsme si povídali o Vánocích, potom 
děti poslouchaly krásnou vánoční povídku 
z  nové knihy „Zahrádka pod hvězdami“, 
vyráběly malé kapříky, pochutnaly si na vá-
nočním cukroví, a  dokonce nechyběly ani 
dárky –  dvě krabice plné pohádkových knih, 
které si děti mohly hned vypůjčit i  domů. 
Veškerou fotodokumentaci z těchto akcí na-
jdete v knihovně.
A  to už jsme v  novém roce. V  únoru jsme 
vzpomenuli již 9. výročí otevření naší nové 
knihovny v prostorách OÚ.
Děti ze ZŠ Sazovice se zúčastnily soutěže, 
kterou vyhlásilo nakladatelství Albatros k 70. 
výročí svého založení. Protože žáci měli odpo-
vědět na 10 těžkých otázek týkajících se vydá-
vaných knih, autorů a  knižních hrdinů, přišli 

i s paní učitelkou pátrat také do knihovny.
V jejím útulném prostředí proběhlo i školní 
kolo recitační soutěže, kterého se zúčast-
nili vítězové třídního kola. Zastoupeny byly 
všechny třídy a  rozhodování, kdo je nejlep-
ší a  postoupí v  soutěži dál, bylo moc těžké, 
protože všem se dařilo a každý by si ocenění 
zasloužil.

V březnu navštívily knihovnu naše seniorky, 
již tradičně se besedovalo na téma Březen - 
měsíc knihy a čtenářů. Seniorky byly sezná-
meny se zajímavostmi, které musely zjišťovat 
děti pro celkem náročnou soutěž, vyslechly 
si něco ze životopisu Josefa Lady, prohlédly 
si výstavku nejstarších knih vydaných nakla-
datelstvím Albatros, dříve Státním naklada-
telstvím dětské knihy. 

SNDK bylo založeno v dubnu 1949 a jeden 
z  úkolů soutěže požadoval, aby děti našly 
doma  nejstarší knihu vydanou tímto nakla-

Celé Česko zpívá koledy –  
i v  knihovně v Sazovicích

Školní kolo recitační soutěže

70. výročí Albatrosu –  
pátrání v knihovně

Klub seniorek –  
beseda k Měsíci knihy
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datelstvím. Nám se podařilo sehnat výtisk 
Pohádek  Boženy Němcové, který byl vydán 
v roce 1950. Další knihy na výstavce byly vy-
dané roku 1951, 1952 až 1958. Děkuji všem, 
kdo nám knížky svého dětství zapůjčili.
V  současnosti jsou v  knihovně vystaveny 
výkresy žáků naší školy na téma Pohádkoví 
draci. Přijďte se podívat, stojí to za to.  

V  posledním   březnovém  týdnu přišly děti 
ze školní družiny ZŠ Sazovice a  v  knihovně 
je čekalo skutečné překvapení! Kdo z vás je 
zvědavý a koho zajímá, co se tam dělo, a kdo, 
nebo co v  knihovně bylo, může také přijít 
a určitě se pobaví, možná i zasměje. Knihov-
na je otevřena každý čtvrtek dopoledne od 
9.00 do 11.00 hod. a odpoledne od 15.30 

do 19.00 hod.   
Pokud si chcete přečíst knihu, kterou nemů-
žete sehnat, nebo máte nějaké návrhy, jak 
činnost knihovny vylepšit, můžete psát na 
adresu knihovna.sazovice@email.cz. Urči-
tě všem ráda odpovím. 
Těším se na vás a přeji vám krásné jarní dny. 

Marie Ordáňová

Co možná nevíte o našem seniorklubu
Členky našeho seniorklubu se vedle svých 
pravidelných setkání mohou pochlubit 
i  svou  spoluprací s  místní základní školou, 
s  minimuzeem v  Sazovicích, nebo třeba se 
Spolkem sv. Václava v Sazovicích.
Tak například v  listopadu minulého roku se 
aktivně podílely na besedě s  dětmi v  naší 
škole o  dětství jejich babiček a  dědečků. 
A  věřte nebo ne, z  paměti se nám vynořily 
zajímavé vzpomínky.  V  muzeu proběhlo 5. 
prosince 2018 adventní setkání s dětmi. Sou-
částí akce byla také ukázka draní peří, což je 
činnost, kterou dnešní děti už vůbec neznají. 
Členky našeho seniorklubu paní Vojáčková, 
Šestáková a  Nečekalová dětem tuto práci 
předvedly a děti si ji také vyzkoušely. Děti se 
při tom dozvěděly co je advent a jaké zvyky 
jej dříve provázely.
Další oblast naší spolupráce představuje 

Spolek sv. Václava, myslím, že jsme taková zá-
loha v  případě potřeby – pomůžeme podle 
toho, na co stačí naše síly – třeba něco dobré-
ho upečeme, vypomůžeme s úklidem, občas 
zvládneme i průvodcovskou službu v kostele 
a podobně.
Naše činnost, to není vždy jen takové nějaké 
posezení. Tak třeba v prosinci minulého roku 
jsme navštívily výstavu betlémů na zám-
ku ve Zlíně, jejíž součástí byl i film Hermíny 
Týrlové „Hvězda betlémská“. Bylo zajímavé 
vidět, z čeho všeho lze vytvořit betlém. Mě-
síc březen byl vždy nazýván Měsícem kni-
hy. My jsme se sešly tentokrát v naší místní 
knihovně. Paní Ordáňová pro nás připravila 
besedu na téma „70 let nakladatelství Alba-
tros“. Mohly jsme přinést oblíbenou knihu 
našeho dětství a  zavzpomínat  nad ní. Paní 
Nejezová nám zprostředkovala setkání s kni-

hou „Postel, hospoda, kostel“ – jsou to roz-
hovory s  knězem Zbignievem Czendlikem 
o jeho životě i životě naší společnosti a také 
třeba o tom, proč má kniha tak zvláštní ná-
zev. Z knihy nám přečetla několik zajímavých 
ukázek.
Ale co je hlavní, naše setkání vždy provází ra-
dost, srdečnost, úsměvy, dobrá nálada. A tak 
to má být. Všem členkám seniorklubu za je-
jich práci a přístup moc a moc děkuji.
Na závěr důležitá informace – scházíme se ve 
společenské místnosti v suterénu kostela sv. 
Václava v Sazovicích – a od března 2019 to je 
každé první úterý v měsíci v 15 hodin.
Tak přijďte někdy na kus řeči i vy.
Všem spoluobčanům a čtenářům našich no-
vin přeji krásné jarní dny a požehnané veliko-
noční svátky. 

Jana Potočná

Konopka a Luňák – Od podzimu do jara
Naši podzimní činnost jsme v souboru i cim-
bálovce zahájili už s předstihem. Čekalo nás 
totiž důležité vystoupení na Mezinárodním 
festivalu dětských folklorních souborů  s ná-
zvem Písní a  tancem 2018, který se konal 
v  Luhačovicích. V  sobotu 15. září jsme tak 
jako jediní reprezentovali region Haná, pro-
to jsme si na přípravě dali záležet. Odměnou 
nám byl velký potlesk publika a  pochvaly 
z řad jiných souborů. Obdivovány byly i naše 
krásné kroje. Přálo nám příjemné slunečné 
počasí a celý den se vydařil. 
V  říjnu a    listopadu jste naše vystoupení 
mohli vidět na Valné hromadě SDH Sazovice 
a  naši cimbálovku slyšet na Husích hodech 
v  restauraci na místním koupališti i na osla-
vách 100. výročí  vzniku Československé re-
publiky.
Celý prosinec jsme již tradičně věnovali ná-

cviku  vánočního pásma Půjdem spolu do 
Betléma. Tuto zimu jsme pak všichni spo-
lečně své umění předvedli v sobotu 5. ledna 
v evangelickém kostele ve Zlíně. Na pomoc 
jsme si opět přizvali členy   VPUT Sazovice, 
Mužského pěveckého sboru Hlahol Myslo-
čovice a další naše spoluobčany ze Sazovic, 
kteří se s námi vždy rádi zapojí do vánoční-
ho programu. Tímto jim ještě jednou všem 
děkujeme za spolupráci.  Cimbálovka si pak 
v  březnu zahrála na svatbě naší flétnistky 
Aničky Žůrkové a  pěknou pohodu navodila 
také na Koštu slivovice v Sazovicích.
Jarní měsíce bývají většinou zaplněny pě-
veckými soutěžemi. Ani letos jsme nelenili 
a  připravili jsme děti, které nás tento rok 
reprezentují ve zpěvu hanáckých, ale i valaš-
ských lidových písní. V  Přerově si tak zazpí-
vali hanácké písničky na soutěži „O zámecký 

klíč“ Barbora Milinková, Antonín Žůrek, On-
dřej Milink, Karin Vajdíková a Valerie Večeřo-
vá. Čtyřem z  nich se podařilo postoupit do 
krajského kola, které se bude konat v dubnu 
v Prostějově. Začátkem dubna také proběh-
ne pěvecká soutěž „Trnečka“ ve Zlíně, kde 
starší z dětí zazpívají valašské písně. Tak nám 
držte palce.
A co nás ještě čeká letos na jaře? Jako každo-
ročně přivítají jaro v naší obci děvčata z Ko-
nopky i Luňáku, a to na Smrtnou neděli. Ještě 
v dubnu pak zahrajeme, zazpíváme, zatančí-
me a doufáme, že i potěšíme srdéčko senio-
rům ze Žeranovic. V květnu nás pak můžete 
vidět v programu při vítání nových občánků 
v naší obci.

Za DFS Konopka CM Luňák
Ilona Doleželová

Zprávičky ze včelařského kroužku
Jarní počasí nás vylákalo ze školy ven. Uklidili 
jsme spadlé větvičky okolo našeho včelař-
ského domku a  prohlédli všechny úly, jestli 

v nich nejsou díry po myších. Zaťukali jsme 
na včelky a přiložili ucho na dřevěný úl. Po-
slouchali jsme, jestli uslyšíme nějakou ode-

zvu zevnitř a k naší spokojenosti se ozývalo 
hučení včel. Zdá se, že je vše v pořádku. Chvíli 
jsme postáli a pozorovali první pilné včelky, 
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Sledujeme opravu medometu Schůzky míváme ve škole

Ema Dovrtělová – Včelka

které se vracely domů s pylem. Ze staré mísy 
jsme vytvořili napajedlo, abychom včelkám-
-dělnicím ušetřili práci s hledáním vody. 
Na jaře nás čeká hodně práce. Některé úly 
musíme znovu nalakovat, také bouda si zaslou-
ží nový nátěr. Kus práce odvedli naši chlapci 
s panem Miklem během zimy. Natřeli a opravili 
dva historické úly a starý medomet, který nám 
daroval pan Josef Brázdil. 
Kromě  této práce nás čeká tradiční včelařská 
soutěž „Zlatá včela“, letos se bude konat v Žele-
chovicích. Také jsme se přihlásili na čtyřdenní 
setkání včelařské mládeže, které proběhne 
u Pardubic. Této akce se zúčastníme již počtvr-
té a moc se všichni těšíme. Určitě si některou 
pracovní schůzku zpestříme také opékáním 
špekáčků nebo navštívíme zkušeného včelaře 
v našem okolí. 
Chtěla bych touto cestou poděkovat panu 
Josefu Brázdilovi za medomet, který nám vě-
noval. Velké poděkování patří panu Vladimíru 
Miklovi, který s  chlapci během zimy vyráběl 
krmítka, opravoval úly, medomet a další důle-
žité včelařské potřeby. Náš kroužek podpořil 
i finančně.
V neposlední řadě děkuji také našemu obecní-
mu zastupitelstvu, které nás podporuje již 9 let.

Jitka Kučerová,
vedoucí kroužku

BIKE TEAM SAZOVICE měl své zástupce na 
populárním CAPE EPICU

CAPE EPIC je pravděpodobně nejznámějším 
a určitě jedním z nejtěžších MTB etapových 
závodů na světě. Závod se každoročně koná 
v  Jihoafrické republice, v  okolí Kapského 
Města. Jedná se o závod dvojčlenných týmů, 
který sestává z prologu a sedmi etap, celkem 
tedy z  osmi závodních dnů. Celková délka 
závodu v  roce 2019 činila 630 km s  tím, že 
účastníci museli nastoupat 16 650 výškových 
metrů. Závodu se účastní jak hobby cyklisté, 
tak profesionální závodníci, které je možné 
sledovat ve světovém poháru horských kol, 
na mistrovsví světa či olympijských hrách. 
I  pro tyto profesionální cyklisty se jedná 
o  velmi prestižní závod. Letos se tak závo-
du účastnili Jaroslav Kulhavý, Nino Schurter, 
Ondřej Cink, Manuel Fumic a  další profesi-
onálové. Počet závodních týmů je pořada-
teli omezen na cca 650, tj. 1 300 závodníků. 
Vzhledem k  obrovskému zájmu ze strany 
závodníků  je proto účast pro hobby cyklisty 
podmíněna úspěšným absolvováním loterie 
(slosování) o startovní čísla.  Pro rok 2019 se 
usmálo štěstí také na náš BIKE TEAM SAZOVI-
CE, který díky úspěchu Jardy Doležela v lote-
rii mohl do tohoto závodu vyslat vlastní tým: 

Jaroslav Doležel – Pavel Miklík.
Mezi specifika tohoto závodu patří ubytování 
závodníků. Ti jsou během závodu ubytováni 
každý ve svém vlastním stanu o velikosti cca 
2x1,5 m. V závodních městech, která v tomto 
roce byla celkem tři, je tak vždy vystavěna zá-
vodní vesnička, která zahrnuje stanové měs-
tečko o cca 1 000 stanech (část závodníků si 
totiž zajišťuje ubytování ve vlastní režii), dále 
jídelní stan, sprchy, toalety, relaxační  zónu 
pro závodníky, prostor startu a  cíle, hlídané 
parkoviště pro kola, servisní zázemí, ale také 
třeba dobíjecí místo pro powerbanky, mobi-
ly, cyklocomputery a další elektroniku. Každý 
závodník je při registraci označen na zápěstí 
páskou s  vlastním startovním číslem, které 
je zároveň umístěno na jeho závodní „bágl“, 
který všichni obdrží. Pouze tento bágl je po-
tom organizátory převážen mezi závodními 
vesničkami, tj. z  místa startu do cíle. Stejně 
tak je závodním číslem označeno i  kolo. Po 
každém dojezdu v závodu je kolo organizá-
tory závodníkovi odebráno, umyto a umístě-
no do cyklo- parku. Z  tohoto parku je opět 
vydáno pouze tomu závodníkovi, který je 
označen stejným startovním číslem. Z hledis-

ka organizace se tak jedná o jeden z nejlépe 
zajištěných závodů na světě, což můžeme jen 
potvrdit. Vše fungovalo perfektně, až neuvě-
řitelně perfektně na to, jak velké množství 
lidí se závodu účastní nebo se podílí na jeho 
hladkém průběhu.
Samostatnou kapitolu potom představují 
závodní tratě. Některé jsou okruhem, tj. star-
tovní i cílové místo jsou shodné, některé jsou 
transferní, tj. startovní a  cílová místa jsou 
různá. Každopádně všechny tratě jsou úžas-
né, vše, co si milovník MTB závodění může 
vysnít, tam najde – dlouhá stoupání až do 
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1 100 m nad mořem s nádhernými výhledy, 
navazující dlouhé sjezdy, naproti tomu jsou 
zde i krátké, ale hodně prudké výjezdy vini-
cemi. Ale hlavně úžasné single traily, tj. trasy 
pouze pro jedno jedoucí kolo. Jedinečnými 
jsou v tomto závodě  single traily dlouhé až 
10 km, jiné z nich jsou velmi rozmanité (ka-
menité, písčité, v  lese s  klopenkami, skoky 
apod.), prostě paráda se vším všudy. 
No a jak se nám v závodě vedlo? Protože to 
byla naše první účast na etapovém a  hned 
tak náročném závodě, věnovali jsme přípra-
vě velkou pozornost. Odjížděli jsme proto 
fyzicky dobře připraveni, ale i  přesto jsme 

měli respekt a obavy, co s námi udělá jednak 
osmidenní porce závodění a  jednak specifi-
ka spojená s  africkým prostředím a  stravou 
(žaludeční potíže jsou jedním z nejčastějších 
důvodů pro nedokončení závodu).  V  kate-
gorii Masters, tj. závodníků od 40 do 49 let, 
jsme se chtěli pohybovat v  první polovině 
startovního pole. Celkem se v této kategorii 
účastnilo závodu cca 230 dvojic. Po prologu 
se nám podařilo zařadit na 44. místo v kate-
gorii, které jsme v  dalších čtyřech etapách 
bez potíží udrželi, a  dokonce o  něco málo 
vylepšili. V  posledních třech etapách jsme 
plánovali zaútočit na top čtyřicítku v katego-

rii. Bohužel nás doběhla zmíněná specifika 
spojená s pobytem v africké zemi. Silné žalu-
deční potíže nám nedovolily pořádně pojíst 
a  následně už ani pít, a  proto jsme museli 
v  průběhu 6. závodního dne ze závodu od-
stoupit. 
Zážitků, zkušeností a  nových přátel jsme si 
však přivezli spoustu. 
Závěrem bychom chtěli touto cestou podě-
kovat zejména našim rodinným příslušní-
kům, manželkám a dětem, kteří nás na těch 
„pár“ dnů mohli postrádat. Zároveň děkuje-
me všem, co nám fandili a podporovali nás. 
Moc nám to pomohlo. Děkujeme.

JARNÍ SVÁTKY A TRADICE
Co se jedlo o Velikonocích na Hané, Valašsku a Slovácku

Doba, která předchází velikonočním svát-
kům se v  minulosti vyznačovala přísným 
půstem. Trval čtyřicet dní v období od Pope-
leční středy, která uzavírala masopust, až do 
Bílé soboty  a netýkal se jenom jídla, ale také 
pití alkoholu, kouření, a dokonce i sexu. Takto 
přísný půst se dodržoval třeba na Valašsku až 
do druhé světové války. Ale i v těchto dobách 
se postní zvyky a pravidla různily v jednotli-
vých vesnicích i domech.
Všeobecně platilo, že se nesmí jíst maso 
teplokrevných zvířat, mléko bylo povole-
no. A  tak si naši předkové museli vystačit 
s tím, co bylo dostupné. V bohatších obcích 
na Hané, kde se pěstovalo více obilí a  bylo 
dost mouky, pekly hospodyně hlavně různé 
buchty nebo jiné pečivo, Valaši jedli polévky, 
kaše, brambory a zelí.
Samotné svátky se vyznačovaly mnoha tra-
dičními jídly. Na Zelený čtvrtek se připravo-
valy omáčky z  mladých zelených bylinek, 
nejčastěji z kopřiv, ze špenátu, zelí nebo ka-
pusty. Na Hané se s oblibou vařilo také jídlo 
z chmelíčku (mladého chmele,másla, strou-

hanky, citronu a  octa). Tradičním pokrmem 
bývala i  pučálka – naklíčený hrách, který 
se usušil a poté upekl na suché pánvi nebo 
v troubě. Naslano se pučálka  jedla se zelím 
nebo s osmaženou cibulkou, posladku s me-
dem. Konzumace těchto zelených jídel byla 
spojena s   pověrou, že člověka pak nebude 
po celý rok bolet v krku.
K  velikonočním dnům neodmyslitelně pa-
třilo obřadní pečivo. Peklo se z  kynutého 
těsta a  základem byly válečky, které se růz-
ně stáčely nebo zaplétaly do tvaru spirály, 
točenice, esíček, ptáčků , případně se z nich 
tvarovaly jenom bochánky. Tomuto pečivu 
se říkalo jidášky a stočené tvary měly připo-
mínat provaz, na němž se Jidáš oběsil poté, 
co zradil Krista. Pomazané medem se jedly 
hlavně na Zelený čtvrtek a  dostávali je jako 
odměnu také kluci – klapotáči , kteří s klapo-
tkami, řehtačkami či trakářky od čtvrtka do 
soboty obcházeli dědinu a nahrazovali zvony. 
Největší a  nejpřísnější půst se dodržoval na 
Velký pátek. Jedlo se většinou až navečer, 
na Slovácku  nejčastěji polévka s  chlebem 

nebo brambory na loupačku, na Valašsku 
nemaštěná kyselica.
Na Bílou sobotu už bylo jídlo pestřejší a růz-
nilo se dědinu od dědiny. Na Vizovicku se 
pekly mrváně –sladké pečivo splétané z pra-
ménků těsta, ve Valašských Kloboukách do-
stával každý člen rodiny upečený makovník, 
pro Nedašov byla typická calta – velká kynu-
tá buchta  plněná sušenými švestkami. K Bílé 
sobotě patřila také nadívka (nadívanina), 
směs upečená  z vajec, v mléce namočeného 
pečiva, klobásek nebo uzeného a  naseka-
ných mladých bylinek (kopřiv, šťovíku, petr-
želí apod.).
Prvním skutečným dnem hojnosti po dlou-
hém postním období  byla neděle – Boží hod 
velikonoční. Na svátečním stole se objevilo 
také maso, nejčastěji jehněčí nebo kůzlečí. 
Na Hané nesměla chybět tzv. hlavička, jídlo 
podobné sekané. Základ tvořilo mleté tučné 
uzené maso, bůček smíchaný s hovězím, jeh-
něčím nebo kůzlečím, do něhož se přidával 
česnek, koření a zase zelené bylinky. V chud-
ších oblastech Valašska a  Slovácka se lidé 
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Pálení čarodějnic
Velikonoční svátky letos připadly až na dru-
hou polovinu dubna a jenom o týden před-
běhly další oblíbenou jarní tradici – Filipoja-
kubskou noc a  pálení čarodějnic. Odkud se 
tento starý zvyk vlastně vzal?
Kdysi to byl jeden z  největších pohanských 
svátků  ( staří Keltové jej nazývali Beltine) 
plný očistných a ochranných rituálů, z něhož 
se postupně stal lidový zvyk.  Lidé věřili, že 
v noci  před svatým Filipem a Jakubem mají 
zlé a  nečisté síly větší moc než v  jiné roční 
době. Začínala totiž „světlá“ a  „teplá“ část 
roku, dobytek bylo třeba vyhánět na pastvu, 
pracovalo se na polích, vzcházela nová úroda 
a vše záviselo na přízni mocných sil – přírody.
Zlou moc, která lidem škodila, si naši předko-
vé zosobnili do ďáblem posedlých čaroděj-
nic, které se o Filipojakubské noci plné ma-
gie a kouzel slétaly na sabat a během svých 
rejů mohly začarovat člověka, zvířata i úrodu 
na polích. Na ochranu před nimi zapalovali 
lidé na vyvýšených místech ohně. Muži sta-
věli velké hranice a děvčata vyráběla z hadrů 
čarodějnice, které pak večer na zapálených  
hranicích shořely. Mládež vysoké ohně pře-
skakovala a mladíci vyhazovali do výšky ho-
řící košťata, aby si na čarodějnice posvítili 

nebo je srazili k zemi.
S  čarodějnicemi a  jejich zlou mocí souvisí 
i  celá řada pověr, jak se před nimi chránit. 
Stavení i  hospodářské budovy se kropily 
svěcenou vodou, dveře domů se označovaly 
křížem. Lidé u sebe nosili květ kapradí, svěce-
nou křídu, hostii nebo jiné křesťanské před-
měty. Před vrata domů i chlévů nebo na dvo-
ře zapichovali trnité větve či vidle, o které se 
čarodějnice měla zranit, kolem chlévů sypali 
písek, na hnojiště kladli zelené větvičky. I po-
pel z ohňů měl zvláštní moc.  Vodil se přes něj 
dobytek, aby byl plodný, a posypávala se jím 
pole pro větší úrodu.
Dnes se pálení čarodějnic pořádá ve většině 
měst a obcí a patří k tradičním oslavám jara. 
Podobně se tento svátek slaví také v  jiných 
zemích.
Hodně zvyků převzalo pálení čarodějnic 
z  keltského svátku Beltine. Také při něm se 
zapalují ohně, které chlapci přeskakují třikrát 
tam a  zpět pro štěstí a  děvčata aby získala 
dobrého manžela. Keltové se v  tento den 
myli v ranní rose, ženy obličej, aby byly krás-
né, muži ruce, aby byli šikovní. A celá noc pa-
třila lásce, dítě počaté v beltinské noci mělo 
mít celý život štěstí. U  nás se oslava lásky 

a zamilovanosti pojí až s prvním květnovým 
dnem, kdy chlapci staví májky a dvojice se lí-
bají pod rozkvetlou třešní.
Na závěr ještě několik zajímavostí o čaroděj-
nicích: 
Původně byla noc čarodějnic spojovaná 
s úplňkem, který se nejvíc přibližoval dni mezi 
jarní rovnodenností a letním slunovratem.
Lidé věřili, že o  Filipojakubské noci se ot-
vírají jeskyně a  podzemní sluje s  ukrytými 
poklady. V některých jazycích je čarodějnice 
označením  pro moudrou ženu. Osob, které 
znaly tajemství bylin, hub a  kamenů, si lidé 
vážili pro jejich léčitelské umění. Ve středo-
věku se bohužel statisíce z nich staly obětmi 
inkvizice a honů na čarodějnice, v nichž ani 
české země nezůstaly pozadu. Čarodějnice 
se před sabatem natírají kouzelnými mastmi, 
aby mohly létat na košťatech, ovšem ne na 
ledajakých. Musela být z  jasanového dřeva 
a březových a vrbových proutků. Na sabatu 
si čarodějnice volí svoji královnu, která vlád-
ne hostině (většině kotlům žab a hadů) a ná-
sledně tanečnímu kolu. A pozor! Čarodějnice 
tančí zásadně pozpátku!

(Podle MF Dnes a časopisu Téma 
zpracovala V.Nejezová)

spokojili často jen s kouskem uzeného nebo 
slaniny.  Při hostině nechyběly samozřejmě 
ani různé buchty a později (od 20.století) také 
velikonoční beránek pečený  v kameninové 
formě. Jen místo dnešního piškotového býval 
z kynutého těsta. Dodnes je zvykem věřících 
nechat v kostele při bohoslužbě obřadní peči-
vo spolu s vejci posvětit.
Nejdůležitějším pokrmem Velikonoc jsou 
právě vejce symbolizující život a  plodnost. 
Spolu s  luštěninami byla na jídelníčku už 
v týdnu před svátky, hospodyně jimi nešetřily 
ani v pečivu a o pondělní obchůzce byla hlav-

ním předmětem při obdarování koledníků.
Dnes už se nelze dopátrat, odkud jednotlivé 
velikonoční recepty pocházejí, dalším ge-
neracím se předávaly většinou jenom úst-
ně. Lidé ale při nich vycházeli vždy z  toho, 
co pro ně bylo dostupné a co dokázali sami 
vypěstovat a  vyrobit. V  chudších hornatých 
oblastech byla i jídla skromnější, v úrodných 
nížinách si lidé mohli dopřát stravu bohatší  
a pestřejší. 
Skvostem moravské velikonoční kuchyně je 
také bílá omáčka. Vařívala se na Velký pátek 
a její příprava je jednoduchá. 

Suroviny: 4 velké brambory, 4 vejce uvařená 
natvrdo, 1/2l mléka, 2 dl sladké nebo kysané 
smetany, 2 lžíce hladké mouky, sůl, bobkový 
list, nové koření a kyselé okurky.
Postup: Na drobné kostky nakrájené bram-
bory dáme vařit do menšího množství oso-
lené vody společně s novým kořením a bob-
kovým listem, které po změknutí brambor 
vyndáme. Přidáme smetanu  a přilijeme mlé-
ko, v němž jsme rozmíchali mouku na zahuš-
tění. Omáčku za stálého míchání dobře pro-
vaříme a nakonec do ní vmícháme nasekaná 
vajíčka a  nastrouhanou kyselou okurku. Pro 
větší zasycení se jídávala s krajícem chleba.

Za obec krásnější ???
Asi jsem si naivně myslela, že všichni chce-
me mít krásnou obec, ve které se nám bude 
dobře  žít. Ale stačí se v Sazovicích projít po 
chodníku a  člověk se nestačí divit, co vidí. 
Živý plot kolem chodníku, samotné chod-
níky i  trávník před domy je plný odpadků, 
které si tam majitelé nemovitostí určitě sami 
nerozházeli.  „Krášlí“ je povalující se papíro-
vé kapesníky, jízdenky z autobusu, krabičky 
od cigaret, obaly od sladkostí i  nápojů, ne-
dopalky cigaret apod. Vrcholem všeho jsou 
neuklizené hromádky výkalů po psech. Při-

tom odpadkové koše jsou na dosah přímo 
u chodníku!
 Možná řeknete, že my dospělí to neděláme. 
Pak je třeba poučit naše děti a vnuky, že od-
padky patří do koše a při venčení psa je tře-
ba mít s sebou sáček na případný úklid jeho 
vykonané potřeby. Vím, stejně tak se mohou 
bránit i děti, že odpadky po zemi nerozhazují. 
Ale někdo to přece dělat musí, ten nepořádek 
není jen sám od sebe. Svádět to jen na cizí, to 
neobstojí. Začněme každý sám u sebe.
Mám takovou nedávnou zkušenost. Návštěv-

níci naší obce mi řekli, že šli kousek cesty  po 
chodníku, a  protože všude poletovaly pa-
pírky, nedalo jim to, a  tak nám je posbírali. 
A  nad psími hromádkami  jen nevěřícně 
kroutili hlavou. Věřte mi, že jsem se za nás 
„Sazovjáky“  opravdu styděla. 
Chceme-li mít obec krásnější, musíme se 
o to sami snažit. A snažit se o to všichni. Ho-
dit odpadky do koše nebo sebrat hromádku 
po svém psím miláčkovi je to nejmenší, co 
můžeme pro čistotu své obce udělat. Neče-
kejme, že to za nás udělá vždy někdo jiný.

Jana Potočná
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Humanitární sbírka  v Sazovicích
kdy:  pátek  26. dubna 2019
   (od 15.00 hod. do 18.00 hod.)

   sobota  27. dubna 2019
   (od 9.00 hod. do 12.00 hod.)

kde:   sběrný dvůr – č.p. 118 ( bývalá traktorka )

Věci do sbírky musí být čisté, uložené v igelitových pytlích nebo v krabicích.

Sbírat se bude:

   • Letní a zimní oblečení (dámské, pánské, dětské) - použitelné i poškozené
   • Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, ubrusy, záclony, závěsy
   • Látky (minimálně 1 m², prosíme, nedávejte odřezky a zbytky látek)
   • Vatové i péřové přikrývky, polštáře a deky
   • Obuv veškerá nepoškozená - páry svázané nebo zabalené a zavázané v igelit.taškách
   • Hračky – nepoškozené a kompletní, plastové, plyšové
   • Drobné elektrické spotřebiče - rádia, žehličky, mixery, toustovače, fény…

Organizátor sbírky: Obec Sazovice ve spolupráci s MO KDU-ČSL

Co se v obci chystá
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OBeCNí kNihOVNa SaZOViCe

Otevřeno každý čtvrtek dopoledne od 9.00 do 11.00 hodin, odpoledne od 15.30 do 19 hodin.
Možnost nahlédnutí do katalogu knih Obecní knihovny Sazovice zadáním adresy:  

http://knihovna2.sazovice.net nebo http://knihovna.sazovice.net

Sazovické noviny. Periodický tisk územního samosprávného celku. Čtvrtletník obce Sazovice. Vydavatel: Obec Sazovice, Sazovice 180,  
763 01 Mysločovice, IČO : 00568716. Registrace: 19. března 2004 – MK ČR E 15163. Vychází v první polovině měsíce po ukončeném čtvrtletí v ná-
kladu 290 ks, uzávěrka je 5. den v měsíci. Distribuce do všech domácností v obci a na určená místa – povinné výtisky. Zdarma-neprodejné. 
Redakce: Obec Sazovice, Sazovice 180, 763 01 Mysločovice, tel. 577 121 500, starosta@sazovice.cz. Redakční rada: Edita Hrbáčková, Mgr. Věra 
Nejezová, Mgr. Věra Velísková, Ilona Doleželová, Marie Rapantová, Tomáš Omyla, Marie Ordáňová, Jitka Kučerová. Korektury: Mgr. Věra Nejezová.  
Zlom, sazba a tisk: Computer Media s.r.o.; www.obecni-noviny.cz. Distribuce: Obec Sazovice, prostřednictvím zaměstnance obce. 

přihlášeno k trvalému pobytu 6
Odhlášeno z trvalého pobytu 9

narození 2  
úmrtí 3

Stav obyvatel k 6. 12. 2018 764
Stav obyvatel k 27. 3. 2019 760

Pohyb obyvatelstva za období prosinec 2018– březen 2019 v obci Sazovice

Chcete být informováni o dění v obci a jejím okolí ?

Máte možnost „Přihlásit se k odběru novinek“ na 

www.sazovice.cz v rubrice „aktuality“, 

a tím Vám budou zprávy automaticky zasílány 

na Vaši e-mailovou adresu.

OBeCNí ÚřaD - ÚřeDNí hODiNy

PONDĚLÍ 7.30 – 11.00,  14.00 – 17.30
STŘEDA 7.30 – 11.00,  14.00 – 17.30
Telefon: 577 121 500, 725 121 141

kOSMeTika

telefon: 774 998 845
Martina Kalčíková

POhOSTiNSTVí

PONDĚLÍ - ČTVRTEK 16.00 – 22.00
PáTEK  16.00 – 23.00
SOBOTA  14.00 – 23.00
NEDĚLE  10.00 – 22.00

POTRaViNy SaZOVjaNka

PONDĚLÍ 7.30 – 16.00
ÚTERý  7.30 – 16.00
STŘEDA 7.30 – 16.00
ČTVRTEK 7.30 – 16.00
PáTEK 7.30 – 16.00
SOBOTA 7.00 – 10.00

telefon: 739 341 167

kaDeřNiCTVí
STŘEDA 15.00 -19.00 i bez objednávek
Martina Knapová, tel. 733 227 592

ČTVRTEK dle telefonických objednávek
Radka Zívalíková, tel. 608 417 436

PáTEK 15.00 -19.00 i bez objednávek
Radka Zívalíková, tel. 608 417 436


